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Doba koronavirová – co bude dál?

vloženo: 1.7.2020, 09.35

Prědtıḿ by to byl zajıḿavý sci-fi film. „Vypnutı“́ běžného života, strach, roušky a
dezinfekce, zavrěnı ́ škol a obchodů... Hrozba nákazy novým koronavirem se ale stala
realitou. Ted  si bohudıḱy můžeme trochu oddechnout. Rozbıh́á se rǎda cǐnnostı,́ na které
jsme zvyklı ́– volný pohyb, běžné chozenı ́do práce a do školy, návštěvy lékarů̌ i možnost
posezenı ́v restauraci.

Co nám krizové týdny ukázaly? Hlavně to, jak důležité a cenné pro nás je zdravı,́ možnost práce a
vzdělávánı,́ uskutecň̌ovánı ́konıćǩů a cestovánı.́ A možná právě kvůli omezenıḿ, která jsme na jarě
prožıv́ali, si dokážeme i vıće uvědomit, že všechny svobodně prožıv́ané oblasti života jsou pro
nás velkým darem. Prǐšel také čas na prěmýšlenı,́ co nás čeká dál a v čem se můžeme z tzv.
prvnı ́vlny nákazy COVID 19 poučit. Většina z nás se asi neubránı ́obavě, zda a kdy prǐjde druhá vlna
nákazy a jak bude silná. Na to ale nedokážou odpovědět ani erudovanı ́odbornıći.

Jsem životnı ́ optimista, proto podle mě nenı ́ na mıśtě sprá̌dat černé scénárě. Prěsto bychom se i v
následujıćıćh měsıćıćh měli chovat zodpovědně – tedy hlavně zachovávat důležitá hygienická opatrěnı.́ Patrı̌ ́
k nim důsledná a pravidelná hygiena rukou a omezenı ́rizikových kontaktů, tedy bližšı ́styk s osobami, které
vykazujı ́ známky onemocněnı ́dýchacıćh cest. Urcǐtě bude důležité i to, jak ministerstvo zdravotnictvı ́
zvládne takzvanou „chytrou karanténu“. Ta by měla pomoci zvládnout prı̌ṕadná nová ohniska nákazy tak,
aby nemuselo dojıt́ k celorepublikovému „vypnutı“́ ekonomiky i dalšıćh oblastı ́života.

Jako cľen U strědnıh́o krizového štábu jsem měl možnost tento projekt sledovat a prǐpomıńkovat. Podle mě
jsou ještě nutné dalšı ́kroky k tomu, aby „chytrá karanténa“ byla opravdu úcǐnná – a to na jakoukoli infekci
do budoucna. Naprı̌ḱlad je vedle technického a procesnıh́o nastavenı ́velmi důležité ochránit i citlivá data
obcǎnů.

Cekajı ́nás ale i dalšı ́zásadnı ́úkoly. Již nynı ́je jasné, že ekonomický dopad na CR i jejı ́obchodnı́
partnery bude tvrdý. A ani zde nenı ́možno prěsně rı̌ći, jaký propad bude a jak dlouho bude trvat.
Každopádně musıḿe být prǐpraveni na to, že i v Kraji Vysocǐna se projevı ́problémy malých i velkých firem a
živnostnıḱů.

Je trěba ocěkávat zvýšenı ́ nezaměstnanosti a s tıḿ i financňı ́ krize některých rodin. A tady je nutné,
abychom dokázali spojit snahy státu, krajů i obcı ́s cıĺem tyto konkrétnı ́problémy rěšit. Stavět hladové zdi cǐ
bezhlavě rozdávat sociálnı ́dávky nenı ́prozıŕavé, ale rǎdu rozumných možnostı ́máme. Zásadnıḿ krokem je
udrženı ́ plánu investic v krajıćh a obcıćh, prı̌ṕadně i jejich rozšıŕěnı.́ Potrěbujeme pokračovat v
rekonstrukcıćh budov, komunikacı,́ budovánı ́nových bytů atd.
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Udržıḿe-li investice, udržıḿe práci pro naše obyvatele - ve stavebnictvı,́ dopravě i službách.
Stejně důležitá je i pomoc firmám a vlastnıḱům lesů, kterı̌ ́ bojujı ́ s pokracǔjıćı ́ kůrovcovou
kalamitou. Drı̌v́e zelenajıćı ́plochy lesů, které dodávaly našı ́Vysocǐně prı̌źvisko nejkrásnějšıh́o koutu země,
nahradily holiny cǐ rezavějıćı ́suché smrkové a už i borovicové porosty. Je to velmi smutný pohled. A je trěba
si bez obalu rı̌ći, že zejména malı ́vlastnıći lesů bez úcǐnné pomoci státu a kraje boj s kůrovcem nezvládnou.
Problém bude samotné vytěženı ́napadeného drěva, natož obnova porostů. Musıḿe spolecňě hledat cestu k
úcǐnnějšı ́podporě obnovy lesů. Bohužel dosavadnı ́pomoc státu i kraje je nedostatecňá. Nejde jen o peněžnı ́
kompenzace, ale i o pomoc s odbytem drěva a obnovou lesnıćh cest atd. Pevně věrı̌ḿ, že si co nejrychleji
uvědomıḿe, o jak závažný problém jde a jak souvisı ́i s dalšıḿ neméně důležitým úkolem - bojem proti
suchu. Pokud se nám nepodarı̌ ́co nejrychleji obnovit lesnı ́porosty, pak bude problém sucha dále
narůstat. A to si opravdu vůcǐ sobě a hlavně našim dětem nemůžeme dovolit.

Možná si rěkneme, že je toho na nás nějak moc – koronavirus, kůrovec, globálnı ́sucho a do toho pro změnu
poslednı ́týdny pršı ́a pršı.́ Jsem prěsvědcěn o tom, že i dıḱy měsıćům bojů s koronavirem jsme schopni se
poprat i s dalšıḿi výzvami, které jsem zmıńil. Možná nás v tom trochu koronavirus zbrzdil, ale zároveň nám
dal rǎdu zkušenostı,́ které můžeme využıt́ i v těchto úkolech.

 

Vıt́ Kaňkovský


